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VOORZITTER : de heer R. Swin-
nen, eerste lid 

— De interpellatie wordt gehouden 
om 10.27 uur. 

Interpellatie van de heer J. Taver-
nier tot de heer L. Van den Bossche, 
Vlaamse minister van Onderwijs en 
Ambtenarenzaken, over de schaal-
vergroting in het secundair onder-
wijs 

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Tavernier tot 
de heer Van den Bossche, Vlaamse 
minister van Onderwijs en Ambte-
narenzaken, over de schaalvergro-
ting in het secundair onderwijs. 

De heer Tavernier heeft het woord. 

De heer J. Tavernier : Mijnheer de 
voorzitter, mijnheer de minister, ge-
achte collega's, schaalvergroting is 
blijkbaar een populair begrip, ook in 
het onderwijs. Naast alle perikelen 
rond de schaalvergroting in het 
hoger onderwijs buiten de universi-
teit zijn er ook duidelijke aanzetten 
tot schaalvergroting in het secundair 
onderwijs. Deze aanzetten worden 
tot op heden niet ondersteund door 
ondubbelzinnige uitspraken, decre-
tale regelgeving of onderhandelin-
gen die door de minister worden ge-
voerd. 

Dit is enigszins verontrustend. Ik 
veronderstel immers dat de minister 
de schaalvergroting in het secundair 
onderwijs niet ongenegen is. Wan-
neer zelfs de secretaris-generaal van 

het Vlaams Verbond voor Katholiek 
Onderwijs onomwonden pleit voor 
een schaalvergroting in de secundai-
re school, kan men er vrijwel zeker 
van zijn dat dit niet volledig in tegen-
spraak is met de ideeën van de mi-
nister dienaangaande. 

Naast deze uitspraken is er het con-
crete voorbeeld van leper, waar men 
een samenwerkingsverband beoogt 
tussen vijf scholen met samen 4.000 
leerlingen uit het vrij onderwijs. Dit 
experiment zou van start gaan op 1 
september 1994, dus over enkele 
maanden. 

Rond dit experiment rijzen heel wat 
vragen, vooral omdat het wordt aan-
gekondigd als de voorloper van an-
dere experimenten, onder meer in 
Deinze, Antwerpen en Lier. Het 
gaat dus niet zonder meer over een 
vrijblijvende oefening, maar over 
een nieuwe trend, die men indien 
mogelijk wil voortzetten. 

Deze samenwerking kan worden be-
keken vanuit een inhoudelijk oog-
punt en op het vlak van de procedu-
re. 

Wat het inhoudelijk oogpunt betreft, 
moet de schaalvergroting in het se-
cundair en deze in het hoger onder-
wijs op een verschillende manier 
worden benaderd. 

Vrijwel iedereen is het ermee eens 
dat het onderwijsaanbod in Vlaande-
ren voor het hoger onderwijs moet 
worden bekeken op het Vlaamse ni-
veau.  Van studenten van een hoge- 

school mag worden verwacht dat zij 
kunnen los komen van hun kerkto-
ren, van hun marktplein of van hun 
stamcafé. Er mag van hen worden 
verwacht dat zij op kot gaan en zich 
verder van hun woonplaats begeven. 

Het secundair onderwijs daarente-
gen, is sterk streekgebonden. De ge-
ografische omschrijving is veel be-
perkter. Een aangepaste secundaire 
school moet op "fietsafstand" van de 
woonplaats gelegen zijn. Voor een 
ervaren fietser betekent dit mis-
schien een afstand van 20 tot 30 kilo-
meter, maar over het algemeen zal 
er eerder sprake zijn van 10 kilome-
ter. 

Het is daarom niet aangewezen sa-
menwerkingsverbanden van 4.000 
leerlingen voor te stellen waarbij de 
scholen op meer dan 10 kilometer 
van elkaar zijn gelegen. Een dergelij-
ke schaalvergroting valt moeilijk te 
verdedigen vanuit de belangensitu-
atie van de leerling. Bij een aantal 
van de voorgestelde plannen rijzen 
dan ook vragen. 

Gezien de concrete experimenten 
die men wil uitvoeren, had ik graag 
vernomen welk engagement de mi-
nister in deze materie heeft geno-
men. In hoeverre is hij bij de voor-
bereiding ervan betrokken ? Het 
gaat immers niet enkel om samen-
werkingsverbanden, maar tevens om 
afspraken rond rationalisering, pro-
grammatie en over afspraken die 
zouden zijn gemaakt in verband met 
vaste benoemingen. 
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Tavernier 

— De heer Moors treedt als voorzit-
ter op. 

Er is sprake van een benoemings-
stop. Er wordt gepleit voor een pro-
centuele beperking van het aantal 
vaste benoemingen. Het is daarom 
begrijpelijk dat er vragen rijzen bij 
het lerarenkorps en dat er een zeke-
re onrust heerst. 

Minister L. Van den Bossche : Het 
leven is onrust. 

De heer J. Tavernier : Dat is zo, het 
zou anders waarschijnlijk te eentonig 
zijn. 

Hoe dan ook, de gestelde vragen zijn 
niet onterecht. 

Bovendien moet er een duidelijk 
overleg plaatsvinden tussen alle be-
trokkenen wanneer er wordt overge-
schakeld naar een nieuwe structuur. 
In het secundair onderwijs, meer be-
paald in het vrij onderwijs, bestaan 
hiertoe aangepaste kanalen, zoals de 
Participatieraad. Wanneer er verre-
gaand wordt geherstructureerd, 
moet er niet alleen informatie wor-
den verstrekt door de inrichtende 
macht aan het personeel en aan de 
andere onderwijsbetrokkenen, maar 
moet er een uitgebreid overleg 
plaatsvinden en moet er advies wor-
den gegeven. Daarenboven moeten 
alle betrokkenen met dit initiatief in-
stemmen. 

De omstandigheden waarin een le-
raar moet werken en het feit dat hij 
zich goed voelt in zijn situatie bieden 
een waarborg voor de kwaliteit van 
het onderwijs. 

Welke besprekingen werden er ge-
voerd op het niveau van het kabinet 
of van de administratie met betrek-
king tot de samenwerkingsverban-
den ? 

Welke engagementen heeft de minis-
ter genomen ? 

In hoeverre komt het personeelssta-
tuut in het gedrang ? Werden er af-
wijkingen gevraagd ? 

Heeft de minister nagegaan of alle 
participatieprocedures voor dit con-
crete experiment zijn gevolgd ? 
Wat kunnen wij verwachten in de 
toekomst ? De mededeling ver-
meldt immers duidelijk dat het de 
bedoeling is dit experiment uit te 
breiden. 

Is het mogelijk om in de gegeven 
omstandigheden het experiment van 
start te laten gaan op 1 september 
1994 ? 

De voorzitter : De heer Deswaene 
heeft het woord. 

De heer R. Deswaene : Mijnheer de 
voorzitter, ik wil mij zeer kort aan-
sluiten bij de interpellatie van de 
heer Tavernier. 

Bij de regeringsverklaring van de 
Vlaamse regering, bijna twee jaar en 
zes maanden geleden, was er reeds 
sprake van schaalvergroting in het 
secundair onderwijs. Het cijfer 600 
werd in die periode zelfs terloops ge-
citeerd als een mogelijke doelstel-
ling. 

Minister L. Van den Bossche : Men 
mag hier geen twee zaken vermen-
gen tot een amalgaam. Er staat niet 
in de regeringsverklaring dat er een 
schaalvergroting in het secundair on-
derwijs zou komen. Ik wens dit even 
te corrigeren. Het is altijd goed uw 
dossier te kennen. 

De heer R. Deswaene : Mijnheer de 
minister, ik had enkele vragen voor-
bereid die voor een deel een herha-
ling zijn van de vragen van de heer 
Tavernier. 

Wordt er door uw kabinet momen-
teel gewerkt aan dit dossier ? Wat is 
de stand van zaken ? Heeft men in 
het secundair onderwijs een gelijktij-
dige schaalvergroting voor alle rich-
tingen voor ogen ? Ik heb het dan 
over het algemeen vormend onder-
wijs, over het handelsonderwijs, het 
technisch en beroepsonderwijs en 
eventueel ook over het BUSO. 

Ik verneem via de pers dat sommige 
inrichtende machten volop bezig zijn 

met het opstarten en uittesten van 
projecten ter zake. Is deze manier 
van werken een bewuste en afge-
sproken keuze ? Het lijkt mij een 
beetje dat wij nu — terwijl vroeger 
altijd werd gewerkt met decretale 
initiatieven — de omgekeerde rich-
ting uitgaan, namelijk dat de inrich-
tende macht de te volgen weg uitte-
kent en dit reeds toetst in de praktijk 
en dat er nadien een decretale rege-
ling volgt. Ik spreek mij niet uit voor 
of tegen deze werkwijze. Misschien 
is ze niet zo slecht. Ik vraag mij wel 
af of dit de bedoeling is. 

Met mijn volgende vraag verlaat ik 
even het terrein van het secundair 
onderwijs. Ze leunt nauw aan bij het 
probleem van de schaalvergroting en 
de wettelijke regeling van samenwer-
kingsverbanden, maar dan meer spe-
cifiek voor het basisonderwijs. Zijn 
er daar reeds denkpistes ? Ik stel u 
deze vraag omdat wij constateren 
dat in veel gemeenten nog het oude 
systeem bestaat. Er zijn drie netten, 
elk met een klein schooltje. De meis-
jes gaan naar de katholieke school, 
de jongens naar de gemeentelijke 
school en dan is er in vele gevallen 
nog een gemeenschapsschool die 
met een gemengd onderwijsaanbod 
probeert te overleven. Deze scholen 
liggen meestal vrij ver uiteen, ze 
hebben allemaal graadsklassen. 
Vaak zijn de vakantiedagen en de 
begin- en einduren van de lessen niet 
dezelfde, met alle moeilijkheden van 
dien voor de gezinnen met meerdere 
kinderen. In mijn eigen gemeente — 
het probleem stelt zich evenwel ook 
op andere plaatsen — nemen de ou-
ders dat niet langer. Zij hebben maar 
één enkele wens, namelijk dat er in 
hun relatief kleine gemeente één en-
kele gemengde school komt. 

Ik heb de jongste weken tal van ge-
sprekken gevoerd met leden van ou-
dercomités. Dat heeft mij geleerd 
dat het voor hen weinig uitmaakt tot 
welke net die school behoort. 

Mijn tweede ervaring is dat de lokale 
inrichtende machten dit ook willen, 
maar dat zij geen afdoende wettelij-
ke oplossing vinden om dit concreet 
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te realiseren. Men kan hier natuur-
lijk voorstellen de scholen gewoon 
samen te smelten, maar dan rijst de 
vraag welke school de deuren moet 
sluiten. Dit probleem groeit sterk, 
vooral in de kleinere gemeenten. 
Hoe kan men daaraan tegemoet 
komen ? Men zoekt naar oplossin-
gen in een of andere vorm van ge-
mengd bestuur, naar pluralistische 
scholen, maar daar komt men blijk-
baar nergens mee terecht. Ik her-
haal, dit probleem heeft strikt geno-
men niets te maken met het secun-
dair onderwijs, maar het heeft toch 
te maken met schaalvergroting of 
met bepaalde vormen van wettelijk 
geregelde samenwerkingsverbanden. 
Ik begrijp dat de minister mij hierop 
vandaag geen omstandig antwoord 
kan geven. Ik wenste dit probleem 
toch nog even aan te kaarten vóór de 
zomervakantie en dit leek mij daar-
voor de enige gelegenheid te zijn. Ik 
kan genoegen nemen met een schrif-
telijk antwoord. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de voorzitter, het leek mij, bij 
het horen van de interpellatie van de 
heer Tavernier, dat deze veeleer 
moest worden gehouden op een an-
dere plaats en gericht tot een andere 
persoon, namelijk de heer Boone 
van het Vlaams Verbond voor het 
Katholiek Onderwijs, om hem niet 
bij naam te noemen. 

Ik zal proberen u sommige elemen-
ten te geven, maar ik kan moeilijk 
spreken namens de heer Boone. 

Vervolgens wil ik u zeggen dat ik 
momenteel, hoewel ik in zekere 
mate het vertrouwen heb van het 
veld, nog niet betrokken word bij de 
interne voorbereiding van het vrij 
gesubsidieerd onderwijs. Men heeft 
mij niet gevraagd deel te nemen aan 
de voorbereidende vergaderingen en 
aan het denken. Uiteraard ontmoe-
ten we elkaar in de beslotenheid van 
mijn kantoor. Maar de afspraak is 

dat wat daar wordt gezegd alleen 
dient om mij te informeren en dat dit 
niet mag worden gebruikt. Sommige 
zaken, die nadien publiek bekend 
worden door persconferenties of 
door lekken, zijn mij wel degelijk be-
kend. Op de vraag of ik op de hoog-
te was van het experiment vooraleer 
het nieuws werd, moet ik bevesti-
gend antwoorden. Ik meen dat ik op 
die manier duidelijk het kader ge-
schetst heb waarbinnen dit zich af-
speelt. 

Er is bovendien nog de vrijheid van 
het veld. Grondwetsartikel 24 begint 
nog altijd met de woorden : "Het 
onderwijs is vrij." Dus het veld mag 
vrij denken over bepaalde proble-
men. Het is duidelijk dat sommige 
problemen vanuit het beleid worden 
geformuleerd in de regeringsverkla-
ring en herhaald worden in de 
Vlaamse Raad en erbuiten, voorna-
melijk dat er in de globale begroting 
onderwijs een overaanbesteding is 
voor het secundair onderwijs en dat 
daarvoor oplossingen moeten wor-
den gevonden. Dat blijkt trouwens 
ook uit het cijfermateriaal van de 
OESO en van het departement On-
derwijs zelf. Ik weet zeker dat som-
mige inrichtende machten ook wen-
sen na te denken over schaalvergro-
ting. Het is vrij logisch dat zij dit 
denken wensen om te zetten in expe-
rimenten. Ik geef toe dat wij deze 
manier van werken een beetje ver-
waarloosd hebben. Ik vind dit niet 
slecht. Beweging, leven op het veld, 
vooruitdenken op het veld — wat in 
zekere mate meedenken is met ons 
— is beter dan een systeem waarbij 
altijd vanuit het centrum dingen op 
gang worden gebracht en opgelegd. 
De overheid moet signalerend den-
ken. Men moet de problemen tijdig 
durven omschrijven en af en toe zelfs 
provocerend vooruit denken. Dan 
komen de eerste reacties op het veld 
los. Om terug te komen op de inter-
pellatie moet ik u zeggen dat het mij 
niet stoort dat dit experiment gedaan 
wordt. Dat een bepaald net daarbij 
de spits afgebeten heeft, zal wel te 
maken hebben met de figuur die ver-
antwoordelijk is voor het secundair 

onderwijs en die daarmee zijn eigen 
intelligentie en karakter voor een 
deel waarmaakt. 

De heer J. Tavernier : Misschien 
meer het tweede dan het eerste. 

Minister L. Van den Bossche : Ik 
denk toch wel aan beide. Ik ken de 
betrokkene namelijk vrij goed. Ik 
maak geen onderscheid tussen li-
chaam en ziel. Ik behoor niet tot die 
stroming. 

De budgettaire werkelijkheid speelt 
natuurlijk een rol en er gebeurt in-
tussen heel wat. Ik heb in het parle-
ment al gezegd dat ik de inspecteur-
generaal van het secundair onderwijs 
de opdracht heb gegeven om samen 
met een groep deskundigen na te 
denken over de problematiek van 
het studieaanbod in het secundair 
onderwijs, zowel in het algemeen 
vormend als in het andere onderwijs. 

Er is overigens al vaker nagedacht 
over het studieaanbod en over de 
vrijheid van schoolkeuze, dat een 
tweede element is dat hierbij een rol 
speelt. 

In de staten-generaal van het tech-
nisch beroepsonderwijs die vorig 
jaar plaatsvond, hebben inrichtende 
machten en de sociale partners een 
definitie gegeven van het domein, te 
hanteren in verband met de vrijheid 
van schoolkeuze. 

Op het ogenblik wordt het begrip 
"domein" ingevuld. 

Aan het studieaanbod en aan de 
vrije schoolkeuze in het secundair 
onderwijs wordt dus door het beleid 
op twee verschillende pisten ge-
werkt. Dit heeft uiteraard op zich 
niets te maken met de feiten die aan 
de basis liggen van de interpellatie 
van de heer Tavernier maar bevindt 
zich uiteraard wel in dezelfde sfeer. 

Ik heb nooit het woord "schaalver-
groting" willen gebruiken en zal het 
ook nooit gebruiken voor het secun-
dair onderwijs omdat ik van oordeel 
ben dat men elk onderwijsniveau 
moet beoordelen op zijn eigenheid. 
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Van den Bossche 

Ik geloof niet dat men in het secun-
dair onderwijs, in tegenstelling tot 
het hoger onderwijs, een eenheids-
oplossing of een eenduidige weg kan 
vinden die onderwijskundig in onze 
cultuur aanvaardbaar zou zijn. 

Ik haal nu alleen maar het aspect 
van de vrijheid van schoolkeuze aan, 
maar hierover zullen wij in de toe-
komst op politiek vlak ook moeten 
discussiëren. 

Wat betekent vrijheid van school-
keuze precies ? Indertijd hebben 
we het probleem vrij gemakkelijk 
opgelost met afstanden. 

Ik neem nu geen standpunt in, maar 
wens door het stellen van de volgen-
de vraag alleen een debat uit te lok-
ken dat echter vandaag niet hoeft te 
worden gehouden. Wat gebeurt er 
bijvoorbeeld met een middenschool 
met heel weinig leerlingen en die 
voldoet aan de voorwaarden van de 
definitie van vrijheid van schoolkeu-
ze ? Is er in dat geval nog wel vrij-
heid van schoolkeuze ? Zoals de 
heer Deswaene zegt, verschilt het 
aanvoelen van de schoolkeuze in de 
werkelijkheid van de wijze waarop 
de politiek de schoolkeuze ziet. 

Wij moeten deze echt politieke dis-
cussie durven aan te gaan. Ze moet 
alleszins aan de agenda staan, maar 
heeft uiteraard niet echt verband 
met de feiten die in de pers zijn ver-
schenen. 

Het is juist dat als ooit over samen-
werkingsverbanden of afspraken 
over studieaanbod in het secundair 
onderwijs wordt gediscussieerd er ui-
teraard ook zal moeten worden ge-
handeld over een rationelere aan-
wending van de middelen, de proble-
matiek van de vaste benoeming, en 
dergelijke. 

Het personeelsstatuut staat overi-
gens ter discussie. Wij zijn nu aan 
evaluatie toe. Wij hebben de inrich-
tende machten en de vakbonden ge-
vraagd hun opmerkingen bekend te 
maken. Sommige inrichtende mach- 

ten hebben intussen een "tweede zit-
tijd" gevraagd en wensen ons een 
nieuwe tekst te bezorgen die de pro-
blemen inzake het statuut ingrijpen-
der zal stellen. Dit document zal u 
trouwens ter informatie worden 
overhandigd. 

Dit was een antwoord in het alge-
meen. 

Wat leper zelf betreft, heeft niet de 
koepelorganisatie, maar hebben de 
inrichtende machten van leper zelf 
een initiatief genomen en mij ge-
vraagd of zij een experiment moch-
ten doen. 

Mijn principieel standpunt is tot op 
heden dat ik geen bezwaar heb tegen 
experimenten aangezien er geen 
eenduidige oplossingen zijn en aan-
gezien er op andere vlakken ook 
wordt gewerkt aan het probleem. 

Ik ben bereid experimenten toe te 
staan maar ze moeten passen in de 
decreetgeving die hiervoor ad hoc of 
in het algemeen moet worden aange-
past. 

Het beleid wordt er dus duidelijk bij 
betrokken. Daarom heeft mijn ad-
ministratie gesprekken gevoerd met 
de inrichtende machten in leper. U 
begrijpt ook wel dat het gek zou zijn 
om een experiment toe te staan zon-
der voorafgaand overleg. 

Op zeker ogenblik dachten we in 
grote lijnen tot een akkoord te zijn 
gekomen. Dit bleek fout te zijn want 
in leper vergat men vooral het ge-
deelte met betrekking tot de over-
heid. 

Er is daarop een nieuw gesprek ge-
organiseerd waarop ik zelf aanwezig 
was. Opnieuw meende ik een ak-
koord te kunnen sluiten. Achteraf 
bleek echter dat niet alle inrichtende 
machten of directies van de betrok-
ken scholen — ik laat het in het mid-
den — bereid waren het experiment 
te houden zoals was afgesproken. 

In leper gebeurt er dus niets. Ik heb 
dit bevestigd aan leper en leper 
heeft dit op zijn beurt bevestigd. Er 

is dus alleen een poging ondernomen 
die uiteindelijk faliekant is afgelo-
pen. 

Dit is het enige experiment waarover 
men mij heeft ingelicht. Ik weet wel 
dat er ook op andere plaatsen aan 
wordt gedacht maar er is mij nog 
geen concreet dossier voorgelegd. 

Het laatste gedeelte van mijn ant-
woord betreft de toekomst. Ik weet 
ook niet wat de toekomst zal bren-
gen. Ze zal in elk geval twee docu-
menten brengen over de studiekeuze 
: enerzijds dit van de inspecteur-ge-
neraal en anderzijds dit van de 
Vlaamse Onderwijsraad die, ge-
mengd samengesteld, de staten gene-
raal opvolgt. Deze documenten zul-
len in de toekomst in discussie wor-
den gebracht. 

Ik sluit niet uit dat er ook zal worden 
gediscussieerd over de keuzevrij-
heid. 

We "finaliseren" op het ogenblik 
een eenheidsdecreet waarin het hele 
basisonderwijs vereenvoudigd wordt 
geregeld. Indien wij in het najaar 
1994 hetzelfde zouden proberen te 
doen voor het secundair onderwijs, 
dan zal deze discussie natuurlijk ook 
op politiek vlak moeten worden ge-
voerd. 

Of we nog geconfronteerd zullen 
worden met andere experimenten, 
weet ik uiteraard niet. Ik kan geen 
algemene reglementering vastleggen 
over experimenten zonder te weten 
wie er wanneer en op welke manier 
gebruik van zal maken. Ik ben ech-
ter wel bereid experimenten toe te 
staan en er met u van gedachten 
over te wisselen. 

De vraag van de heer Deswaene heb 
ik daarnet beantwoord. Ook op de 
vraag of het gelijktijdig zal zijn voor 
alle richtingen is al geantwoord. Er 
wordt op twee niveaus aan gewerkt 
en we moeten de resultaten daarvan 
afwachten. 

Beide zijn trouwens met elkaar ver-
bonden. Sommige richtingen in het 
ASO bestaan in een gelijkaardige 
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vorm in het TSO. De vraag rijst of 
deze richtingen in beide onderwijs-
vormen moeten worden aangebo-
den. 

Ik heb uw vraag aangaande het ex-
periment te leper beantwoord en 
reeds gesproken over het feit dat 
sommige inrichtende machten op de 
feiten vooruitlopen. 

Wat het basisonderwijs betreft, heb 
ik er steeds voor gepleit dat de 
school in elk geval onder de kerkto-
ren diende te blijven. 

Wat u hebt gezegd over wat er op 
het veld leeft, is gedeeltelijk juist. Ik 
heb zoëven aangehaald dat er stu-
dies zijn die dit ten dele bewijzen. 

Men kan er natuurlijk niet onderuit 
dat een stuk van de werkelijkheid 
wordt bepaald door de gemeente-
wet, die aan een gemeente verplicht 
basisonderwijs in te richten zodra 16 
ouders hierom verzoeken. Sommige 
gemeenten zijn niet geslaagd in hun 
poging om het onderwijsaanbod te 
vereenvoudigen omdat een aantal 
ouders zich baseerden op dit artikel 
uit de gemeentewet. 

Wat het basisonderwijs betreft, hebt 
u de ARGO verkeerd voorgesteld. 
Het is natuurlijk zo dat de ARGO in 
het basisonderwijs minder frequent 
aanwezig is dan andere netten, maar 
dat betekent niet dat de ARGO 
meer graadklassen heeft. De school-
grootte van de ARGO-scholen is vrij 
goed vergelijkbaar met de school-
grootte van het vrij gesubsidieerd 
onderwijs, dat uiteraard ook fre-
quenter aanwezig is op het veld. De 
enige afwijking is dat de ARGO 
meer vertegenwoordigd is in de cate-
gorie tussen 200 en 300 leerlingen en 
dat het vrij gesubsidieerd onderwijs 
meer vertegenwoordigd is in de 
scholen met meer dan 300 leerlingen. 

Voor het overige is de opbouw ge-
lijkaardig. De ARGO heeft zeer 
weinig kleine basisscholen in tegen-
stelling tot het vrij gesubsidieerd on-
derwijs.     Er zijn dus veel minder 

graadklassen in de ARGO. Ik wilde 
dit even rechtzetten. In absolute cij-
fers is het aantal leerlingen in de ba-
sisscholen van de ARGO zeer klein. 
Deze gegevens mogen echter niet 
worden geëxtrapoleerd op de 
schoolgrootte. De ARGO is in som-
mige gemeenten immers niet aanwe-
zig. 

Mevrouw A. Leysen : Mijnheer de 
minister, het bestaan van graadklas-
sen is niet noodzakelijk negatief. 
Sommigen beweren dat graadklassen 
de mogelijkheid bieden om sterker 
te differentiëren. 

Minister Van den Bossche : Ik heb 
ook nooit beweerd dat graadklassen 
slecht zouden zijn. Wanneer ik deze 
opvatting verdedig, verdenkt men 
mij er echter van dat ik een bespa-
ringsmaatregel wil nemen. Mijn ge-
loofwaardigheid wordt op dat ogen-
blik relatief klein, hoewel deze op-
vatting pedagogisch gezien correct is. 

De voorzitter : Mijnheer de minister, 
sta mij toe even verder in te gaan op 
het fenomeen van de graadklassen. 

Ik ben schepen van Onderwijs in een 
gemeente met 28.000 inwoners en 17 
localiteiten, met lager onderwijs in 
elke localiteit. 

In sommige localiteiten worden wij 
geconfronteerd met graadklassen. 
Het overschakelen van gewone klas-
sen op graadklassen stuit vaak op te-
genstand. Toch zijn wij er via over-
leg in geslaagd zijn deze overgang te 
doen aanvaarden en heeft geen en-
kele leerling de school verlaten. In-
dien dit systeem goed wordt georga-
niseerd, blijkt men na enige tijd toch 
tevreden te zijn. 

Wij hebben op sommige plaatsen 
echter te maken met een algemene 
daling van het aantal leerlingen en 
lopen dus het gevaar het minimum 
aantal leerlingen niet meer te berei-
ken. 

Ik wil er eveneens op wijzen dat 
sommige scholen verschillende vesti-
gingspunten hebben, waardoor het 
fenomeen    van    de    graadklassen 

wordt versterkt. Sommige van deze 
scholen kunnen 5 vestigingspunten 
hebben, waarvan zelfs 3 in hetzelfde 
dorp. Dit is het gevolg van een his-
torische ontwikkeling en van de ver-
tegenwoordiging in de verschillende 
localiteiten van gemeentelijk en vrij 
onderwijs. 

In alle kerkdorpen van onze ge-
meenten is er slechts één inrichtende 
macht, ofwel is er een vrije school, 
ofwel een gemeenteschool. Deze 
herstructurering is via overleg tot 
stand gekomen. 

Ik ben ervan overtuigd dat men te 
velde meer kan doen wanneer er 
overleg wordt gepleegd, hoewel de 
structuur vaak een belemmering is. 

Mevrouw J. Leduc : In verband met 
de graadklassen moeten volgens mij 
initiatieven genomen worden om de 
onterechte negatieve stempel die 
men op de graadklassen heeft ge-
drukt, weg te nemen bij de ouders. 

Mijn ervaring is dat kinderen die on-
derwijs hebben gevolgd in graadklas-
sen meer zelfwerkzaamheid, meer 
weerbaarheid hebben dan andere 
leerlingen. Uiteraard moet de lerare-
nopleiding ter zake worden aange-
past zodat ze dergelijke groepen 
leerlingen beter aankunnen. Ik vind 
die graadklassen meer positief dan 
negatief, maar we moeten ook de 
ouders daarvan kunnen overtuigen. 
Hiervoor moeten initiatieven wor-
den genomen. 

Minister L. Van den Bossche : Mijn 
medewerker hier aanwezig die in 
een graadklas gezeten heeft, is bril-
jant en zeer weerbaar. 

De voorzitter : De heer Tavernier 
heeft het woord 

De heer J. Tavernier : Mijnheer de 
minister, ik dank u voor uw ant-
woord. 

Aanvankelijk maakte ik mij wel 
enigszins ongerust. Ik kreeg inder-
daad het gevoel dat ik de verkeerde 
persoon aan het interpelleren was. 
Naargelang uw antwoord vorderde, 
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Tavernier 

werd ik toch gerustgesteld. Ik stel 
vast dat u toch betrokken was bij het 
experiment, wellicht niet als initia-
tiefnemer, maar wel als begeleider. 

Minister L. Van den Bossche : Ik 
ben opgetreden als luisterend oor, 
en in leper ook als een mogelijke 
agens. 

De heer J. Tavernier : Een agens is 
een actief element. 

Minister L. Van den Bossche : Daar-
om zei ik ook "mogelijke agens". 

De heer J. Tavernier : Ik stel vast dat 
er een aantal vergaderingen geweest 
zijn op het niveau van de administra-
tie en uzelf. Ik heb afschriften van 
een brief en een nota die door u zijn 
ondertekend. Daarin staat het vol-
gende : "Indien een aanvaardbaar 
schema wordt voorgelegd rond het 
afbouwen van overlappingen en het 
studie-aanbod van de twee ASO-
scholen zal de heer minister het ex-
periment "samenwerkingsverband 
leper" goedkeuren met ingang van 1 
september 1994. Het opschorten van 
de verplichtingen inzake de vacant-
verklaring van betrekkingen met het 
oog op vaste benoemingen heeft uit-
werking met ingang van 1 februari 
1994". Einde citaat. 

Minister L. Van den Bossche : U ci-
teert de juiste nota, maar er zijn er 
nog andere. leper was niet bereid 
het dubbel aanbod ASO dat ze nu 
hebben — een jongens- en een meis-
jesschool — af te bouwen. Ik was 
dan van oordeel dat het experiment 
in die voorwaarden niet meer vala-
bel was. Ik heb hen ook gezegd dat 
ik geen bezwaar had tegen het expe-
riment als aan die voorwaarde werd 
voldaan. 

De heer J. Tavernier : Het is duide-
lijk dat men aan een aantal voor-
waarden niet voldeed. Ik stel met ge-
noegen vast dat u duidelijk hebt ge-
maakt dat dergelijke experimenten 
niet kunnen zonder een decretaal 
kader. Het kan ook niet ad hoc zon-
der een decretale basis. 

Minister L. Van den Bossche : Dat is 
onmogelijk. Het parlement moet dit 
ad hoc mogelijk maken. 

De heer J. Tavernier : Ik beschouw 
dit als een zeer belangrijk element, 
ook voor de burgers. Het is belang-
rijk dat zij weten dat dit niet eenzij-
dig kan worden opgelegd door in-
richtende machten en dat er niet 
zomaar kan worden afgeweken van 
allerlei statutaire bepalingen. 

Minister L. Van den Bossche : Ge-
zien de initiatieven die men in leper 
wilde nemen, was het noodzakelijk 
om zich tot de decreetgever te wen-
den. 

Wanneer een aantal inrichtende 
machten akkoord gaan om samen te 
fusioneren terwijl de bestaande re-
gelgeving intact blijft, kunnen zij dit 
plan uitvoeren zonder de bevoegde 
minister hierbij te betrekken. 

Ik verwijs naar het voorbeeld van 
Lier dat tijdens een persconferentie 
door de heer Boone werd gegeven. 
Indien men de bestaande regelge-
ving in dit geval zou toepassen en 
een volledige samenwerking en een-
maligheid van aanbod in het veld 
Lier bereiken, zou dit een terugloop 
van de tewerkstelling met 5 percent 
tot gevolg hebben. Inrichtende 
machten — wellicht in overleg met 
vakorganisaties — zullen ongetwij-
feld weigeren een schaalvergroting 
toe te passen indien dit een inleve-
ring van het aantal leerkrachten tot 
gevolg heeft. Zij zijn bereid te sane-
ren op voorwaarde dat deze operatie 
hen een bonus oplevert. In een der-
gelijke situatie is het noodzakelijk 
dat de decreetgeving wordt aange-
past. 

De voorzitter : Indien er een fusie 
wordt tot stand gebracht zonder dat 
men zich tot de decreetgever wendt, 
loopt men toch een groot risico. 

Er worden op het veld pogingen on-
dernomen om samenwerkingsver-
banden uit te werken en om te ratio-
naliseren. Men beschuldigt de in-
richtende machten er al te vaak van 
dat zij niet dynamisch genoeg en te 

bevoogdend zijn. Het is goed te ver-
melden dat de bereidheid tot ratio-
naliseren wel degelijk aanwezig is. 

Initiatieven die tot gevolg hebben 
dat er personeel moet afvloeien — in 
sommige gevallen zelfs 10 percent -, 
zijn gedoemd te mislukken. 

Het is noodzakelijk dat er precies 
wordt omschreven welke problemen 
zich kunnen voordoen bij deze vrij-
willige experimenten en dat via de-
creten de mogelijkheid wordt gege-
ven om deze problemen op te lossen. 

Minister L. Van den Bossche : Er 
doet zich een hele reeks problemen 
voor, onder meer het personeelspro-
bleem. Het aanbodprobleem mag 
echter evenmin uit het oog worden 
verloren. In sommige gevallen biedt 
eenzelfde net twee maal een identiek 
programma aan binnen hetzelfde 
grondgebied, maar gaat het om scho-
len met een duidelijk verschillend 
profiel. De ene school kan zich bij-
voorbeeld profileren als een school 
met minder zorgenbreedte, maar 
meer Prestatiegerichtheid, terwijl 
een andere school een grotere zor-
genbreedte aan de dag legt. Men 
kan niet zonder meer oordelen dat 
een programma overbodig is omdat 
het in een andere school wordt aan-
geboden. Pedagogisch gezien is deze 
bewering onjuist. 

Toen ik werd geïnformeerd over de 
mogelijke initiatieven, heb ik altijd 
verklaard dat ik bereid was mijn po-
litieke medewerking te verlenen aan 
experimenten. Ik heb dit bewezen 
door zowel de administratie als mij-
zelf aan te bieden als mogelijk agens 
in leper. De personeelsproblemen 
werden grondig besproken, inclusief 
de reaffectatieproblematiek. De si-
tuatie voor leper was immers reeds 
bijzonder omdat Poperinge te maken 
heeft met een enorme ontvolking in 
het onderwijs, ook in het vrije net. 
Bovendien constateren wij de jong-
ste jaren een enorme stijging van het 
leerlingenaantal in leper. Wij moes-
ten rekening houden met deze facto-
ren. Er werd een modus vivendi be- 
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Van den Bossche 

reikt tussen de eisen van de scholen 
en deze van het departement. 

De voorzitter : Mevrouw Leysen 
heeft het woord. 

Mevrouw A. Leysen : Mijnheer de 
minister, graag had ik nog enkele 
ideeën naar voren gebracht met be-
trekking tot de schaalvergroting. 

De heer Wielemans heeft ooit ge-
zegd dat de schaal van de jongere de 
enige en juiste schaal is voor een 
schaalvergrotend onderwijs. 

Het is jammer dat het debat rond 
een schaalvergroting dreigt te wor-
den herleid tot een centenkwestie. 
We moeten duidelijk bepalen dat het 
dat niet is en ook niet kan zijn. Een 
aantal elementen daarvan zullen wel 
moeten worden overwogen. 

Mijnheer de minister, u zegt zelf dat 
de schaalvergroting een complexe 
aangelegenheid is en een gedifferen-
tieerde benadering verdient, afhan-
kelijk van het onderwijsniveau, van 
de onderwijsvormen en van het aan-
bod. Aan deze elementen kan men 
niet voorbijgaan bij het voorberei-
den van een schaalvergroting. Ik 
vraag mij toch af of een duidelijk be-
leid niet beter moet worden onder-
bouwd door wetenschappelijke stu-
dies ter zake. Schaalvergroting is 
geen tovermiddel. 

Een aantal pedagogische doelstellin-
gen moeten centraal staan bij het 
concipiëren van een schaalvergro-
tingsbeleid in het secundair onder-
wijs. Een aantal organisatorische 
doelstellingen zijn daarvan afgeleid. 
Een optimaal pedagogisch beleid 
moet een streefdoel zijn van elke 
school. De vrijgekomen beleidstijd 
door de schaalvergroting moet met 
andere woorden prioritair kunnen 
worden aangewend voor pedagogi-
sche doelstellingen. 

Dan is er nog een derde aspect, na-
melijk de economische doelstellin-
gen die niet kunnen worden terugge-
bracht tot de budgettaire overwegin-
gen of besparingen.  Daarbij  moet 

aandacht worden besteed aan het 
economisch principe — of het Te-
staankoop-principe — namelijk de 
prijs/kwaliteits-verhouding. 

Ik ga daar nu niet verder op in, daar 
zal nog wel een andere gelegenheid 
voor zijn. 

In de pedagogische doeleinden kan 
de studie-oriëntering uiterst belang-
rijk zijn. Het kan bijdragen tot het 
efficiënter maken van de studieloop-
baan van de leerlingen, tot het be-
vorderen van een open en geleidelij-
ke oriëntering, tot het verruimen van 
het studie-aanbod, tot het tegengaan 
van studievertraging of van het zit-
tenblijven. 

Nog andere belangrijke pedagogi-
sche aspecten zijn de leerlingbegelei-
ding en het totaal pedagogisch kli-
maat, een opvoedingsgemeenschap, 
die bestaat binnen een bestaande 
schoolorganisatie, het positief peda-
gogisch klimaat. Dat kan op een be-
paald ogenblik een andere taakin-
vulling voor het team van leerkrach-
ten inhouden. 

Wie zal ons zeggen wat de optimale 
schoolgrootte is ? Daar kan geen 
getal worden op geplakt. Wij moeten 
ervoor zorgen dat een aantal positie-
ve elementen die eigen zijn aan de 
kleinschaligheid niet verloren gaan. 
Tegelijkertijd moeten wij waken 
over de organisatorische en econo-
mische doelen. 

Dat wenste ik nog even in het bij-
zonder onder uw aandacht te bren-
gen, zonder daarop echt diep in te 
gaan, want dat is stof voor een alge-
meen en breed debat. 

De modellen voor de schaalvergro-
ting situeren zich op diverse niveaus. 

Wij kunnen het duidelijk vaststellen 
op het niveau van de school, op het 
niveau van de inrichtende macht en 
zelfs met betrekking tot het aanbod 
van de diverse studierichtingen. 

We krijgen uiteraard nog de kans 
om hierover te discussiëren zodra er 
decretale initiatieven worden geno- 

men, maar ik wenste in dit debat 
toch al enkele klemtonen te leggen. 

De voorzitter : De heer Deswaene 
heeft het woord. 

De heer R. Deswaene : Mijnheer de 
voorzitter, wij zijn nu wel verder dan 
wat oorspronkelijk de bedoeling was 
van de interpellatie van de heer Ta-
vernier en van mijzelf. 

Ik wens alleen nog even bondig het 
woord te nemen in verband met mijn 
aanbreng met betrekking tot samen-
werkingsmogelijkheden. 

Wat het basisonderwijs betreft, ga ik 
uiteraard akkoord met de minister 
dat het probleem zich niet op die 
manier voordoet in de ARGO-scho-
len maar wel in de vele kleine deel-
gemeenten tussen de kleine of vrij 
kleine vrije katholieke scholen en de 
al even kleine of vrij kleine gemeen-
tescholen. Men wil wel tot een vorm 
van samenwerking komen met een 
soort van gemengd bestuur, maar dit 
dan zonder gezichtsverlies te lijden. 

Ik herhaal dat ik tevreden ben met 
een uitgebreid schriftelijk antwoord. 
Ik wens alleen te weten welke de 
mogelijkheden zijn voor een ge-
meente waar zich dergelijke proble-
men voordoen. 

De voorzitter : De heer Tavernier 
heeft het woord. 

De heer J. Tavernier : Mijnheer de 
voorzitter, ik heb alleen maar het 
woord gevraagd om me bij uw woor-
den aan te sluiten, namelijk dat bij 
samenwerking en fusies een soort 
van fusiepremie, of hoe men het ook 
noemt, toch wel belangrijk zou kun-
nen zijn. 

Wat niveau, grootte of afstand be-
treft, meen ik hier een consensus op 
te merken : onder de kerktoren of in 
het eigen dorp voor het basisonder-
wijs en op fietsafstand voor het se-
cundair onderwijs. Het hoger onder-
wijs moet dan weer plaatsvinden op 
Vlaams niveau en moet provincie-
overschrijdend zijn. 
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De voorzitter : Binnen een veertien-
tal dagen krijgen we de kans om de 
provinciale grenzen te doorbreken. 

Minister L. Van den Bossche : De 
ploeg Vlaanderen 2002 doet een po-
ging om telkens meer dan 30 km af 
te leggen. Onlangs eindigde ze zelfs 
derde in de Grote Prijs van Wallo-
nië. 

De voorzitter : Dames en heren, de 
commissie zal in de toekomst aan-
dacht moeten vragen voor deze pro-
blematiek. Dit is absoluut noodza-
kelijk als we rekening houden met 
de publikaties van de jongste maan-
den en weken waarin wordt ver-
klaard dat het onderwijs te duur is. 
(Onderbreking door mevrouw A. 
Leysen) 

Vakbondsleider François Barthoux 
richt zich in zijn artikel wel specifiek 
tot Wallonië maar hij heeft het toch 
over het onderwijs in België. 

Er wordt steeds beklemtoond dat 
het onderwijs te duur is en dat de 
kwaliteit    ervan    wordt    bedreigd. 

Vooral bij dit laatste heb ik beden-
kingen. Ik heb namelijk de indruk 
dat ons onderwijs nog altijd van 
goede kwaliteit is en dat er heel wat 
dynamische elementen worden inge-
bracht. 

Wij moeten ons op beide terreinen 
verdedigen. Men mag de ogen niet 
sluiten en beweren dat een rationali-
sering in het secundair onderwijs 
niet noodzakelijk is. Hoe belangrijk 
de pedagogische aspecten ook zijn, 
op zeker ogenblik zullen toch harde 
maatregelen moeten worden geno-
men. Die mogen echter niet onvoor-
bereid zijn want anders zullen de pe-
dagogische gevolgen heel zwaar zijn. 
Ik heb dan ook liever dat er tijdig 
wordt ingespeeld op de initiatieven 
van de "basis". Die moeten we sti-
muleren en een kans geven. 

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de voorzitter, ik kan uw woor-
den integraal overnemen. 

De bewering dat er te veel zou wor-
den   uitgegeven   in   het   onderwijs, 

moet in ieder geval worden tegenge-
sproken. 

Ik ben het met u eens dat er op dit 
ogenblik geen problemen zijn met 
betrekking tot de kwaliteit van het 
onderwijs. Wij moeten echter wel 
trachten om met de geïnvesteerde 
middelen een maximale kwaliteit te 
bereiken. Dit impliceert dat wij in 
sommige gevallen, zoals in het se-
cundair onderwijs, de moed moeten 
opbrengen om het probleem tijdig te 
erkennen en tijdig naar oplossingen 
te zoeken, hoe complex de werke-
lijkheid ook is. 

— Het incident wordt gesloten  om 
11.23 uur. 
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